

**КРАВЧЕНЯ ЭДУАРД МИХАЙЛОВИЧ**  
**KRAUCHENIA EDUARD**

*Кандидат физико-математических наук, доцент*  
*Candidate of physico-mathematical Sciences, associate Professor*

**БИОГРАФИЯ**

Кравченя Эдуард Михайлович выпускник Минского государственного педагогического института имени А.М. Горького 1969 года, в 1975 году закончил аспирантуру.

С 1975 по 1985 год работал в качестве преподавателя, старшего преподавателя, доцента в Минском институте культуры.

Ученая степень кандидата физико-математических наук присуждена по результатам защиты диссертации в Совете по защите диссертаций Института физики твердого тела АН БССР по специальности физика твердого тела в 1979 году. В 1983 году присуждено звание доцента в области основ естествознания, промышленного и сельскохозяйственного производства.

С 1985 по 1987 г. – доцент кафедры технических средств обучения Минского государственного педагогического института им. М. Горького. С 1987 по 2003 г. – заведующий кафедрой технических средств обучения Белорусского государственного педагогического университета им. М. Танка.

С 2004 по 2005 год заведующий кафедрой вычислительной техники Белорусского государственного аграрно-технического университета.

С 2005 по 2012 год работал в должности доцента кафедры «Профессиональное обучение и педагогика» Белорусского национального технического университета. С 2012г. по 2014г. заведующий кафедрой «Профессиональное обучение и педагогика». В настоящее время доцент кафедры ПОиП БНТУ.

**НАУЧНАЯ И ПЕДАГОГИЧЕСКАЯ  
ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ**

*- область научных интересов:*

Средства обучения в педагогическом об-

**BIOGRAPHY**

Kravchenya Eduard Mikhailovich graduated from the Minsk State Pedagogical Institute named after A.M. Bitter 1969, in 1975 he finished aspirantura.

From 1975 to 1985 he worked as a teacher, senior lecturer, assistant professor at the Minsk Institute of Culture.

The scientific degree of the candidate of physical and mathematical sciences was awarded on the basis of the results of defending the thesis in the Council for the Defense of Dissertations of the Institute of Solid State Physics of the Academy of Sciences of the BSSR on the specialty of solid state physics in 1979. In 1983 he was awarded the title of Associate Professor in the field of the fundamentals of natural knowledge, industrial and agricultural production.

From 1985 to 1987, he was an associate professor of the Department of Technical Aids at the Minsk State Pedagogical Institute named after MV Lomonosov. M. Gorky. From 1987 to 2003 he was Head of the Department of Technical Training Facilities of the Belorussian State Pedagogical University. M. Tanka.

From 2004 to 2005 he was the head of the department of computer engineering at the Belarusian State Agrarian and Technical University.

From 2005 to 2012 he worked in the post-graduate department of the department «Professional education and pedagogy» of the Belo-Russian National Technical University. Since 2012. to 2014g. Head of the Department of «Professional Training and Pedagogy». Currently, associate professor of the department of POIIP BNTU.

**SCIENTIFIC AND PEDAGOGICAL  
ACTIVITIES**

*- field of scientific interests:*

Means of teaching in pedagogical

разовании. Проблемы подготовки инженерно-педагогических кадров в Беларуси.

**- участие в научно-исследовательских темах и проектах:**

ГБ 11-278 код 82 «Научно-методическое обеспечение качества инженерно-педагогического образования».

ГБ 16-225 «Совершенствование процесса инженерно-педагогического образования студентов в университете».

**- преподаваемые дисциплины:**

«Информационные и компьютерные технологии в образовании», «Технические средства обучения».

**НАГРАДЫ И ПООЩРЕНИЯ**

Отличник народного образования БССР (06.11.92 г.).

Отличник образования Республики Беларусь (20.05.01996 г.).

Почетная грамота Совета Министров Республики Беларусь (05.11.1997 г.).

Доцент 2001 года БДПУ (решение Совета университета от 28.06.201 г.).

Человек планеты 2002 года по версии Американского библиографического института.

Грамоты Минского института культуры (06.02.1981; 27.02.1982; 20.12.1982; 07.02.1984); Белорусского государственного педагогического университета (29.09.1995; 29.09.1995); Белорусского национального технического университета (30.06.2011).

Благодарственное письмо Минского городского исполнительного комитета.

**ПУБЛИКАЦИИ**

**Автор:**

трех электронных учебно-методических комплексов;

двух электронных учебных изданий; многочисленных учебных пособий рекомендованных Министерством образования Республики Беларусь, научно-методическим центром учебной книги и средств обучения МО РБ, учебно-методическим объединением по профессионально-техническому обучению МО РБ;

более 200 научных публикаций.

education. The problems of training of in-staff teaching staff in Belarussia.

**- participation in research topics and projects:**

GB 11-278 code 82 «Scientific and methodological quality assurance of engineering and pedagogical education».

GB 16-225 «Improvement of the process of engineering and pedagogical education of students at the university».

**- the disciplines taught:**

«Information and Computer Technologies in Education», «Technical Training Tools».

**AWARDS AND PROMOTIONS**

Excellent worker of public education of the BSSR (06.11.92).

Excellent in the formation of the Republic of Belarus (20.05.01996).

Honorary Diploma of the Council of Ministers of the Republic of Belarus (05.11.1997).

The senior lecturer of 2001 БДПУ (decision of the Council of the university from June 28, 201).

The man of the planet in 2002 according to the American Bibliographic Institute.

Certificates of the Ministry of Culture of the USSR (02/06/1981; Belarusian State Pedagogical University (September 29, 1995, September 29, 1995); Belarusian National Technical University (30.06.2011).

A letter of gratitude from the Minsk City Executive Committee.

**PUBLICATIONS**

**Author:**

three electronic educational and methodical complexes;

two electronic educational publications; numerous manuals recommended by the Ministry of Education of the Republic of Belarus, the scientific and methodological center of the curriculum and teaching aids of the Ministry of Education of the Republic of Belarus, the educational and methodological association for vocational and technical training of the Ministry of Defense of the Republic of Belarus; more than 200 scientific publications.